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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Poznámky k církevnímu sňatku
Muž a žena, kteří spolu chtějí uzavřít manželství, mají podle platné legislativní úpravy možnost
vstoupit do manželství jedním ze dvou základních způsobů. Zákon č. 94/1963 Sb., o rodině umožňuje
snoubencům, aby se rozhodli mezi sňatkem občanským a sňatkem církevním.

Muž a žena, kteří spolu chtějí uzavřít manželství, mají podle platné legislativní úpravy možnost
vstoupit do manželství jedním ze dvou základních způsobů. Zákon č. 94/1963 Sb., o rodině umožňuje
snoubencům, aby se rozhodli mezi sňatkem občanským a sňatkem církevním. V souladu se zákonem
o rodině se manželství uzavírá svobodným a úplným souhlasným prohlášením muže a ženy o tom, že
spolu vstupují do manželství. Toto prohlášení činí muž a žena buď před matričním úřadem, nebo
před orgánem církve nebo náboženské společnosti.

Obě formy uzavření manželství tedy jak občanský sňatek, tak sňatek církevní jsou zásadně
rovnocenné a mají stejné právní následky. Zákon o rodině dále připouští možnost, aby poté, co byl
uzavřen občanský sňatek, manželé stvrdili své manželství i náboženským obřadem. Tento následný
náboženský obřad však nemá podle zákona o rodině právní následky. Je nutno upozornit, že opačný
způsob, tedy uzavření církevního sňatku a až po něm uzavření sňatku občanského není dovoleno.
Zákon o rodině to ve svém ustanovení § 10 výslovně zakazuje.

Pokud se snoubenci rozhodnou pro církevní formu sňatku, musí samozřejmě splnit požadavky pro
uzavření manželství, které stanoví zákon o rodině. Dále je též zapotřebí naplnit i podmínky pro
uzavření manželství, které požadují manželské předpisy církve, před kterou muž a žena chtějí
vstoupit do manželství.

Podle ustanovení § 4b zákona o rodině může být církevní sňatek uzavřen až poté, kdy snoubenci
předloží oddávajícímu osvědčení o tom, že splnili všechny požadavky zákona pro uzavření platného
manželství, jež bylo vydáno příslušným matričním úřadem. Je tedy zřejmé, že musí proběhnout tzv.
předoddavkové řízení, v rámci kterého musí snoubenci vyplnit dotazník k uzavření manželství a
žádost o vydání osvědčení k církevnímu sňatku. Pokud matriční úřad shledá, že všechny náležitosti
jsou splněny, osvědčení nutné pro církevní sňatek vydá.

Zákon o rodině stanoví další podmínku, která se váže k osvědčení o tom, že snoubenci splnili všechny
požadavky zákona pro uzavření platného manželství, a sice časovou, protože osvědčení nesmí být
starší než tři měsíce. Porušení jakékoli výše uvedené podmínky, tedy uskutečnění církevního obřadu
bez osvědčení nebo sice s osvědčením, ale s takovým, které je starší než tři měsíce, znamená, že k
uzavření manželství nedošlo. Manželství by za takové situace vůbec nevzniklo.

Při církevním sňatku činí snoubenci prohlášení před příslušným orgánem církve, respektive před
osobou pověřenou oprávněnou církví nebo náboženskou společností. Místo uzavření manželství,
jakož i způsob se řídí předpisy církve nebo náboženské společnosti. V každém případě by však měl
být zachován požadavek, aby manželství bylo uzavřeno slavnostním způsobem. Zákon ukládá tomu
orgánu státem registrované církve nebo náboženské společnosti, před kterým došlo k uzavření
manželství, povinnost, aby do tří pracovních dnů od uzavření manželství doručil protokol o uzavření
manželství příslušnému matričnímu úřadu, v jehož správním obvodu bylo manželství uzavřeno.
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